
Lammin päivien palautteet 2012 
 
Mikä oli hyvää koulutuspäivillä? 
 

- ihanan raikkaan erilaiset Lammin päivät 
- Kuntaliiton Nurmikolun uusi tuore/perusasioita korostava näkökulma oli hyvä 
- tuulivoima-aihe oli hieno ajankohtainen ja sivistävä kokonaisuus 
- parasta oli Juha Kauppisen ajatuksia herättävä ja olemassa olomme tarkoituksesta 

muistuttava esitys 
- Nurmikolulla ja Kauppisella hyviä ajatuksia alalla aloitteleville 
- kaikki oli hyvää! Niin luennot kuin puitteetkin 
- asiantuntijat hyviä, caset hyviä 
- kattava tuulivoimakatsaus 
- toimittajan puheenvuoro 
- ohjelma oli jälleen kerran hyvä, kiitos! 
- ajankohtaiset asiat 
- tuulivoima-asia 
- erinomainen esitys viestinnästä! 
- hyvää ruokaa 
- keskiviikon ohjelma oli kokonaisuudessaan hyvä 
- tuulivoima-asiaa valotettiin hyvin monipuolisesti 
- torstaina toimittajan tiedotusta koskeva asia oli mielenkiintoinen, vaikka kaikin osin ei voi 

olla täysin samaa mieltä asioista.  Olisi ollut hauskaa, jos Nurmikolu olisi ollut paikalla ja 
nostanut esille virkamiehen oikeus-velvollisuus-vastuukysymyksiä 

- myös ylijäämämaa/kaivetut maa-ainekset oli tärkeä aihe, mutta ei selkiytynyt loppuun asti 
(mikä ei kai ollut tavoitekaan tässä vaiheessa). Hyviä ”keissejä”  

- loistava tilaisuus! 
- puhujat olivat hyviä. Ja ruoka 
- maanläjitysasiat liittyivät juuri kuntien ympäristönsuojelussa käytännön työssä esiin tuleviin 

työtehtäviin ja niihin liittyviin haasteisiin ja hyviin käytäntöihin 
- hyvin valitut puhujat, sopiva pituus 
- Nurmikolu oli hyvä, myös tuulivoimakokonaisuus ja Kauppinen pitivät hyvin hereillä 
- hyvät ruoat! 
- vaihtaa kuulumisia kentältä ihan livenä 
- aiheet ajankohtaisia 
- hyvät esiintyjät 
- tuulivoima-asiaa tuli monipuolisesti eri kanteilta 
- Case-jutut aina hyviä ja muutenkin esimerkit eri puolilta 
- viestintäesitys hyvä (Kauppinen) 
- ruoka oli hyvää ja sitä oli paljon   
- illan vietto 
- tuulivoima kaavoissa ja YVA-menettelyssä 
- Tuulivoima Suomessa 
- merituulipuistot 
- vanhan tavan mukainen ohjelma, aiheet hyviä, ruoka, sauna ja ilta maistuivat 
- tämä on paras tilaisuus luoda verkostoja ja kontakteja kollegoihin 
- ajankohtaiset asiat 
- viestintään liittyvä esitys oli erittäin hyvä 
- jotain vanhaa, jotain uutta = hyvä juttu 
- ”poikkitieteelliset esitelmöitsijät” hyvä juttu (kuten Essi Keskinen ja Juha Kauppinen) 
- mielenkiintoiset esitykset. Paljon ajankohtaisia aiheita 
- case-tapaukset olivat valaisevia 
- ruoka ja majoitus ok, sauna kiva, ilma leuto 
- aiheet ja innostuneet luennoitsijat 
- Juha Kauppisen oikein hyvä, ravisteleva esitys. Enemmän vain tällaista mukaan 



- hyviä luennoijia ja hyvää porukkaa keskustelemassa 
- molemmat taukojumpat olivat tarpeen, sopivissa kohdissa 
- hyvä paikka tämä biologinen asema, hyvät ruoat ja sopiva ajankohta. Myös hinta sopiva 
- koulutus on hyvin järjestetty 
- hyvät ajankohtaiset luennot ja mielenkiintoiset luennoitsijat 
- perusrakenne toimii yhä hyvin kaikkine saunoineen ja illanistujaisineen 
- oli paljon ajankohtaista hyvää tietoa 
- ihanat naiset  
- Kauppisen esitys 
- ruoka, juoma, sauna 
- ruoka 
- jätelaki 
- Juha Kauppisen esitys oli paras 
- hallintolaki 
- tuulivoiman monipuolinen esittely 
- Lotta Mattsonin ilmastoesitys 
- YM:n kaikki esitykset 
- tuulivoima 
- miten viestin julkisuuteen 
- ylijäämämaat 
- ruoka  
- innostavat ja innostuneet esiintyjät 

 
 
Mikä oli huonoa koulutuspäivillä? 
 

- mikit voisi olla paremmin käytössä, osa alustajista puhuu liian hiljaa. Muuten oikein kivat ja 
hyvät päivät 

- äänentoisto saisi toimia paremmin 
- ei erityistä huonoa. Alustajien, luennoitsijoiden tasosta on aikaisempaan tapaan 

huolehdittu, joten asiapitoisuus oli korkealla tasolla ja esiintyjät ammattilaisia 
- liian yksipuolinen ohjelma (tuulivoimaa liikaa, koskee kuitenkin aika pientä osaa kunnista) 
- Kuntaliiton/YM:n ajankohtaiskatsauksia voisi lyhentää ja lisätä erilaisia kuntien 

ympäristönsuojelussa käytännön työssä esiin tulevia työtehtäviä ja niihin liittyviä haasteita 
ja hyviä käytäntöjä 

- mikrofonin käyttöä pitäisi edellyttää, ei se ääni muista pysyä kovana koko ajan… 
- Kuntaliiton uusi juristi olisi voinut helposti saada syvyyttä hallintolakiin liittyviin 

tulkintakysymyksiin esimerkkien kautta 
- yleiset ”ajankohtaista” on aina vähän vaikea – onko juuri itselle mielenkiintoista 

tapahtumassa tai yleensäkään mitään ”suurta” 
- illanviettoon enempi jotain pientä ohjelmaa  
- turhan tiheään taukoja, etenkin ekana päivänä 
- tuulimyllyosuus oli ehkä liian pitkä kokonaisuus 
- äänen kuuluvuus, mikkien pätkiminen 
- ei mikään 
- ehkä tuulimyllyille oli jopa liikaakin aikaa 
- hmm…. 
- liian pitkät tuulivoimaesitykset, virkamiehen työaika loppuu jo 16.00 
- saunalla ei ollut makkaraa, joten nälässä joutui olemaan  
- iltaohjelman puute 
- ensimmäisenä päivänä esitysten jälkeen liian vähän aikaa 
- YSV:n nettisivu ei toimi tällä hetkellä! 
- äänentoisto ei kaikkien esiintyjien osalta toiminut 

 
 



Mitä toivot ensi vuoden Lammin päivillä olevan tai käsiteltävän? 
 

- pintavesien suojelun sääntely lainsäädännössä – miten valvoa ja mihin perustuen, millaisia 
raja-arvoja asettaa? 

- kimppakyytejä Lammin päiville kehitettävä 
- jäteasioiden auki olevia kysymyksiä – siis vastauksia nyt esitettyihin kysymyksiin 
- miten puuttua pintavesihaittoihin (humus, kiintoaines), millä §:llä, jne. 
- ajankohtaista, varmaan YSL, jos lainmuutokset valmiita, ym. ajankohtaista 
- kokemuksia uusista jätelautakunnista – hyviä käytäntöjä, ongelmia, yms.  
- ajankohtaiset 
- hulevesimaailma 
- ilmoitusmenettelyt ja (kaikki erilaiset toimialaan liittyvät) rekisteröinnit: menettelyerot, 

delegointikäytännöt, käytettävät ATK-ohjelmat näissä…kokemuksia! 
- vesihuoltolain tulkinta – 11 §:n vapautukset ym.  
- kuntien käytännön työhön liittyviä asioita ja siihen liittyviä lainsäädännön muutoksia 
- valtion ja kuntien virkamiesyhteistyön tulevaisuus 
- ajankohtaisia asioita 
- sopivasti myös kevyempiä ja ”hauskoja” aiheita! 
- pohjaveden suojelu: kunnan työkalut 
- jätelaki vs. MRL -  tavaran varastointia vai jätettä 
- YSL:n uudistus 
- vesihuollon toiminta-alueelle sijoittuva kiinteistö – vapautukset 
- lainsäädäntömuutokset ovat tärkeä asia 
- joku teema on hyvä (vrt. tänä vuonna tuulimyllyt) 
- kokemuksia uudesta jätelaista 
- jätevesivapautusasiat, käytännön kokemuksia 
- ”pikatreffit” – tutustuminen uusiin ihmisiin, etukäteen ppari asiaa, mistä puhutaan, työasioita 

siis - > voisi luoda pohjaa tauoilla ja illalla käytäviin keskusteluihin 
- työpajoja – konkari ja kisälli: kokeneet viranomaiset puhuvat ja vastaavat kysymyksiin 15 

minuutin ajan omissa huoneissa, nurkissa, sitten pillin vihellys ja vaihto. Konkareita voi olla 
enemmän kuin aikoja kuunnella, eli kisällit voivat valita sopivimmat mihin osallistua. Aiheita 
voisi olla eri työt hyvinkin tarkasti, esim. maatilat, roskaantuminen, metallintyöstöfirmat, jne., 
vaikka kaikki lupavelvolliset laitoskategoriat erikseen. Konkareita kyllä löytyy! Ja vaikka 
tietojärjestelmät, resurssointi, kuulemiskäytännöt, lupamaksut, jne.    

- Juha Kauppisen esityksen tyylisesti esim. yhteistyö poliisi – ympäristöpuoli, 
pelastusviranomainen – ympäristöpuoli: roolit, vastuut, velvollisuudet 

- miten puhua ihmisille, jotka käyttävät eri aisteja asian vastaanottamiseen siten, että asia 
menisi oikein perille? Jokin NLP-kouluttaja osaisi esittää tätä. Siis jotta osaisimme 
tehokkaammin viedä ympäristöasioita suurelle yleisölle (vaikuttaa myös kirjoittamisessa 
sanavalintoihin ym. ) 

- vieraslajit ja niiden hävittämisen ongelmat 
- perussetti/ajankohtaiset asiat toimii jatkossakin 
- uusin tuulin… verkostojen synnyttämistä 
- jotain selkeämpää iltaohjelmaa 
- YSL:n valmistelun tilanne 
- kunnan viranomaisen työkalut vesiensuojelussa – maa- ja metsätalouden hajakuormitus 
- uusi vesilaki kunnan ympäristönsuojeluviranomaisen kannalta 
- maalämpöjärjestelmien valtakunnalliset ohjeet (ilmeisesti työn alla) 
- iltaohjelmaan voisi ottaa jonkin Lammin biologisella asemalla käynnissä olevan 

tutkimushankkeen esittelyn tai Lammin sahdin valmistuksen esittelyn 
 
 
 
 
 


